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Zkouškové období, které se týká vysokoškolských 
studentů a učitelů – to zimní, už skončilo, a to 
letní ještě nezačalo… Tak proč o něm hovořit? 
Známe to: někdy jako by zkouškové období, ane-
bo řekněme to na rovinu – období zkoušek, trvalo 
déle než jen pár týdnů a netýkalo se jen těch, kdo 
něco studují a dobrovolně se ke zkouškám hlásí. 
Zkoušky zkrátka přicházejí, ať chceme, nebo ne. 
Jednu z takových zkoušek zažívá i OPusculum: 
bude se teď, přinejmenším nějaký čas, muset 
obejít bez pečlivé a plodné redakční práce dvou 
našich sester, které jej za posledních pár let zno-
vu nastartovaly a pozvedly. A teď to táhnout bez 
nich… zkouška… Apoštol Jakub nám k tomu píše: 
„Mějte z toho jen radost, moji bratří, když na vás 
přicházejí rozličné zkoušky. Vždyť víte, že osvěd-
čí-li se v nich vaše víra, povede to k vytrvalosti.“ 
(Jak 2, 1–4)

Radost, a zvláště radost evangelia, je vel-
ké téma. Tím spíš, když je to právě deset let, co 
nově zvolený papež vstoupil do svého pontifikátu 
exhortací takto nazvanou: Evangelii gaudium. 
Překládejme možná víc literárně, než by se nám 
chtělo: radost evangelia, a ne radost z evangelia. 
Přiznejme si totiž, že radost z evangelia, při těch 
všech možných zkouškách, vždy ne bezprostřed-
ně pociťujeme. Evangelium je však pro nás i tak 
jakousi zásobárnou a nevyčerpatelným zdrojem 
radosti, který hoří věčným ohněm i tehdy, když 
naše schopnost ohřát se u něj všelijak pokulhává. 
To je asi ta vytrvalost, o které píše apoštol Jakub. 

ÚVODNÍ SLOVO

Zkouškové období? Radost? 
Slavení?… Děkuji!

„Mějte z toho 
jen radost, moji 
bratří, když na vás 
přicházejí rozličné 
zkoušky. Vždyť 
víte, že osvědčí-
-li se v nich vaše 
víra, povede to 
k vytrvalosti.“
(Jak 2, 1–4)
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Náš zakladatel svatý Dominik byl člověkem radostným. A to i přesto, že 
žil a založil svůj řád v období krize a občanské války. Při oslavě osmi set let 
od posvěcení krakovského kostela Nejsvětější Trojice připomněl tuto sku-
tečnost bratr Łukasz Wiszniewski, provinciál polské provincie, jehož kázání 
z 12. března 2023 v tomto čísle přinášíme. Žijeme v době krize, a přesto se 
radujeme, a přesto slavíme, anebo možná právě proto se radujeme a slaví-
me, že Bůh je s námi a stále nám znovu a znovu ukazuje, že přinášet evange-
lium do světa sužovaného válkami, konflikty, nespravedlností a nenávistí, 
katastrofami i lhostejností, bolestí, která má mnoho podob, má smysl. 

Středem našeho slavení je eucharistie, což znamená a také je díkůvzdá-
ní. Začátkem února v ústeckém kostele zazněla na pohřbu našeho bratra 
Davida z laických sdružení na závěr Krylova píseň „Děkuji“. Přiznám, že 
jedno nevěřící ucho, jehož jsem byl ve svých sedmnácti letech nositelem, 
tehdy sotva věřilo, že ten ironický a často zahořklý básník a písničkář to 
děkování myslí vážně. Dnes už vím, že ano. A tak spolu s vámi, s Davidem, 
Ditou a dalšími, děkuji. Slavíme. Jdeme dál, i ve zkouškách. 

fr. Lukáš Fošum OP
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Zase jubileum

Sotva jsme se popasovali s jubileem Dies Natalis 2021, slavením osmisté-
ho výročí smrti svatého Dominika, a krátce vydechli, máme tu jubileum 
nové, a rovnou tříleté. Letos si připomínáme 700 let od kanonizace Tomáše 
Akvinského, příští rok 750 let od jeho úmrtí a v roce 2025 800 let od jeho 
narození. Jeden si říká, není-li těch jubileí nějak moc. Budeme mít při tom 
všem slavení vůbec čas na to, normálně žít? Ale není to nakonec trochu ji-
nak? Neměl by právě náš normální život, celý nás život, být slavením?

Člověk obecný je homo celebrans. Slavíme nejrůznější události, ať osob-
ní, či společenské, a většinou to nebereme nijak úkorně, spíš jako příležitost 
k vydechnutí, zastavení se a ohlédnutí, poděkování, pobytí vespolek. A co 
teprve člověk křesťanský se svým slavením liturgického roku, eucharistie, 
neděle, liturgie hodin… Slavení utváří celý náš život, dává mu správný směr, 
je předchutí věčnosti.

Není ovšem slavení jako slavení. Slavit pouze plněním náboženských 
povinností nestačí. Slavit vzepětím horečné aktivity, vymýšlením a pořádá-
ním akcí pro akce, nám přivodí akorát tak kocovinu. Bylo by ovšem škoda 
nechat jubileum jen tak projít kolem, protože „na tohle nemáme čas“. Bylo 
by marné jen vymyslet pár akcí navíc, aby se neřeklo. Ale možná by bohatě 
stačilo využít jubileum jako příležitost k tomu, o krůček dál popojít na cestě 
k pravdě/Pravdě. Ať už ji budeme hledat ve spisech svatého Tomáše, v hlou-
běji chápaném a prožívaném slavení liturgie, v kontemplaci, či rozdílení je-
jích plodů druhým. Svatý Tomáš nám v tom jistě bude skvělým učitelem 
a průvodcem.

red.

Podle vůle samotného svatého Dominika ať je slavné a společné slavení 
liturgie pokládáno za jeden z hlavních úkolů našeho povolání. V liturgii, 
hlavně v eucharistii, se zpřítomňuje tajemství spásy. Při ní se tohoto ta-
jemství účastníme, nazíráme na ně a v kázání je zvěstujeme lidem, aby 
se svátostmi víry přivtělovali ke Kristu. V liturgii spolu s Kristem osla-
vujeme Boha za věčný úradek jeho vůle a podivuhodné rozdílení milosti 
a prosíme Otce milosrdenství za celou církev i za potřeby a spásu celého 
světa. Proto je slavení liturgie středem a srdcem celého našeho života. 
(srov. LCO 57)
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List magistra řádu k jubileu

Drazí bratři a sestry dominikánské rodiny,

dne 18. července 2023 oslavíme 700. výro-
čí svatořečení našeho ctěného bratra sva-
tého Tomáše Akvinského, učitele církve, 
a 7. března 2024 si připomeneme 750. výro-
čí jeho úmrtí. S vděčností si připomínáme, 
že v roce 1974 svatý Pavel VI. napsal apoš-
tolský list Lumen Ecclesiae k 700. výročí 
úmrtí andělského učitele.

Abychom ještě více roznítili našeho 
ducha vděčnosti Pánu, dárci všech milostí, 
požádali jsme Svatý stolec o udělení plno-
mocných odpustků pro řádně disponované 
věřící, kteří se zúčastní eucharistického sla-
vení pořádaného dominikánskou rodinou 
v našich kostelích a školách při význam-
ných příležitostech jubilea Tomáše Akvin-
ského, a pro věřící, kteří se budou podílet 
na oslavách kanonizace a úmrtí svatého To-
máše Akvinského, a pro věřící, kteří se zúčastní poutě do kostelů, svatyní 
a oratoří pod jeho patronátem. Oslavy dvojího jubilea budou probíhat od 
28. ledna 2023 do 28. ledna 2025. Prosíme o zajištění nezbytných katechezí 
o významu odpustků i o podmínkách, které předepsala svatá matka církev 
pro jejich důstojné přijetí.

Svatý Tomáš jako učitel církve zůstává i dnes pro nás vynikajícím vzo-
rem a mistrem. Jak poznamenal svatý Pavel VI., andělský učitel považoval 
„vztah mezi celým stvořeným řádem a řádem náboženských pravd, a zvláš-
tě křesťanského poselství“ nikoli za protiklad, nýbrž za určitý uspořádaný 
soulad: „Milost neumenšuje přirozenost, ale přivádí ji k naplnění, zatímco 
přirozenost je podřízena milosti, rozum víře a lidská láska lásce Boží.“ (Teo-
logická suma I, q. 1, a. 8, ad 2) Navíc ve věrnosti svatému Dominikovi, který 
buď hovořil s Bohem (modlitba), nebo o Bohu (kázání), Tomáš vyložil, jak 
udržovat v plodném napětí kontemplativní (tj. studium a společná mod-
litba) a apoštolský rozměr našeho dominikánského života: „Neboť stejně 
jako je lepší osvěcovat než jen svítit, tak je lepší rozdávat druhým plody 

SLAVENÍ
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׀ 6

kontemplace než pouze kontemplovat.“ (Teologická suma II-II, q. 188, 
a. 6) S vědomím tohoto důležitého rozměru dominikánské spirituality nám 
naše generální kapituly připomínají, abychom vždy zachovávali harmonii 
a synergii mezi naším dominikánským životem a posláním.

Kéž nás oslava dvojího jubilea v životě svatého Tomáše pobízí, abychom 
Bohu a církvi sloužili s velkou oddaností a hlubokou pokorou, neboť Regi-
naldovi řekl: mihi videtur ut palea, „všechno, co jsem napsal, se mi jeví jako 
sláma“ – a nechť nehledáme na tomto světě jinou odměnu než být s Bohem, 
Domine, non nisi Te, „Pane, nic než tebe“.

fr. Gerard Francisco Timoner III, OP
magistr řádu

Dekret udílející plnomocné odpustky u příležitosti oslav svatého Tomáše 
Akvinského najdete na https://op.cz/aquinas

Nástroj pro práci s Teologickou 
sumou

Tomáš Akvinský ve svém vrchol-
ném díle Teologická suma odkazu-
je na velké množství zdrojů, o něž 
se při své práci opírá. Tyto tzv. au-
tority (výnosy církevního magiste-
ria, církevní otce a učitele, teology 
a filosofy) cituje nebo na ně odka-
zuje způsobem, který byl obvyklý 
pro vědeckou práci v jeho době. 
Současný vědecký úzus vyžaduje 
přesnější a podrobnější reference. 

Proto kritická vydání Tomášových děl bibliografické reference doplňují dle 
současných požadavků.

V češtině lze využít nově vytvořenou databázi odkazů v Teologické sumě, 
která obsahuje bibliografické reference zpracované v jednosvazkovém vy-
dání Teologické sumy: Sancti Thomae de Aquino Summa theolo giae. Alba, 
Roma: Editiones Paulinae, 1962, s. IX–LIX. Je také možné zapojit se do 
práce na dalším rozšiřování tohoto nástroje.

více na https://thomasaquinas.op.cz

SLAVENÍ
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Je naše slavení doxologií?

Slova „slavení“, „oslava“ pocházejí od slova 
„sláva“, řecky doxa. Ta přísluší Bohu. Jeho 
sláva spočívala na hoře (Ex 24, 16), napl-
ňovala stánek (Ex 30, 40) a chrám (Ez 43, 
4–5), a dokonce celou zemi (Nm 14, 21), 
zjevovala se prorokům (nejznámější jsou 
asi Ezechielovy vize). A člověk Mojžíš žá-
dal po Hospodinu: „Dovol mi spatřit tvou 
slávu!“ (Ex 33, 18). Znamenalo to přiblížit 
se Bohu, důvěrně ho zažít. Lidé všech dob 
touží zakusit dobro, krásu, vznešenost, ve-
likost i moc – tedy záštitu – převyšující vše 
poznané, proměnlivé a nespolehlivé. Bůh 
od počátku, od stvoření chce, abychom vy-
hradili chvíle i období radosti.

Naši starší bratři ve víře měli Bohem 
přikázáno třikrát do roka se představit před jeho tváří: na svátek pesach, 
jenž znamenal konec otroctví a naději na zaslíbenou zemi, na svátek týdnů 
(šavu’ot) – „v čas prvních snopků“ a současně na výročí darování Záko-
na, a konečně o veselém svátku stánků (sukot) po dokončení sklizně (srov. 
např. Ex 23, 14n). Vzdávali tak Bohu díky a slávu. Vyvolený národ chápal, že 
vzdávat Bohu slávu znamená mít na ní účast. Když přišla plnost času, sám 
Mojžíš, jenž kdysi nemohl spatřil Hospodinovu tvář, ale jen záda (srov. Ex 
33, 22–23), se zjevil ve slávě v Ježíšově společnosti (Lk 9, 31). 

My, lidé, však zároveň zakoušíme, že jsme hříšníci a postrádáme Boží 
slávu (srov. Řím 3, 23). Proto se Kristovou slávou musel stát kříž (Jan 12, 
23; 17, 1n) – cena našeho vykoupení. Ježíš je Otcovou slávou v čase a pro-
storu, o tom vypovídá celý Nový zákon. V něm také čteme o naději, že jí 
můžeme dosáhnout (srov. Řím 5, 2; 8, 19), za zvláštní zmínku však stojí 
předcházející 18. verš: „Utrpení nynějšího času se nedají srovnat s budoucí 
slávou, která má být na nás zjevena.“ Uvědomili jsme si někdy tváří v tvář 
utrpení, jak nesmírná sláva to asi musí být a čeká na nás, jestliže je co do 
míry nesrovnatelná s největšími pozemskými hrůzami?

Každé lidské slavení je výrazem radosti a vděčnosti: za život, lásku, 
úspěchy. Je patřičné nevynechat žádnou příležitost oslavovat. Člověku po-
okřeje srdce a mezi lidmi se utuží společenství, kde proudí pravá komuni-
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kace bez vítězů a poražených. Mají účast na slávě! Nepochybujeme, že v lid-
ské oslavě dobra je – byť pouze implicitně – přítomný Dárce všeho dobra. 
Slavení přetvořuje; slavení Boha… „až k uskutečnění Kristovy plnosti“, jak 
nám sděluje II. vatikánský koncil v Konstituci o liturgii (srov. SC 2). Máme 
se stát „chválou jeho slávy“ (Ef 1, 12; srov. také v. 14). 

Bůh svolává shromáždění (ecclesia), jde o sejití se s Bohem. Je nám 
svěřena bohoslužba. Zejména v neděli. – A „v neděli se nedělá a chodí se 
do kostela“. – Latinské slovo dominica znamená den Páně, oslavu Pánova 
vzkříšení. K propastně rozdílnému přístupu vyjádřenému v označení není 
snad třeba nic dodávat. Naším úkolem není pouze „pěstovat náboženský 
kult“, jak je tomu u přirozených náboženství. Ve slavení mešní liturgie se 
zjevuje a nám zpřítomňuje nebeská liturgie, celé tajemství spásy, oslava 
Otce skrze Synovo lidství v Duchu svatém. Zároveň jej oslavuje i naše lid-
ství. Je to účast na životě darující se Nejsvětější Trojice. 

Avšak „duchovní život nespočívá jen v účasti na posvátné liturgii“ (SC 
11). Naším úkolem je zvnitřnit ji a prodloužit, aby se náš běžný praktický 
život postupně stával bohopoctou. Není snad právě toto zdrojem a důvo-
dem trvalé radosti a energie v duši věřícího? Liturgie rovněž zbavuje sub-
jektivismu a nabízí nadhled duchovnímu životu jednotlivce i společenství, 
a to jakkoli je malé, a staví do jeho centra Krista: „Neboť kde jsou dva nebo 
tři shromážděni ve jménu mém, tam jsem já uprostřed nich“ (Mt 18, 20). 
To se manifestovalo zvláštní kapitolou našeho slavení, kterou byl covido-
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vý lockdown kostelů. Neděle bez liturgie, Velikonoce bez liturgie. Křesťané 
se učili slavit bez kněze. Hodně se také streamovalo. Ale z výše uvedeného 
plyne, že dívat se na mši není totéž jako se jí účastnit. Jistě, šlo o psycho-
logickou podporu víry a snad ještě o něco dalšího, proč ne. Měli jsme však 
jedinečnou, ač nedobrovolnou možnost se v oblasti slavení mnohému učit 
v rodinách, mezi přáteli a samozřejmě každý ve své „modlitební komůrce“. 
Probouzela se kreativita a především touha, prožívali jsme bolest prázd-
noty a stesku po liturgii. Kněží by bývali mohli ve streamech přístupným 
způsobem vysvětlovat, jak rozumět a žít perichorezi – vylití vzájemného 
přebývání Osob Nejsvětější Trojice do nitra věřícího díky Vtělení: „Otec je 
ve mně a já v Otci“ (Jan 10, 38); „… já jsem ve svém Otci, a vy ve mně a já 
ve vás“ (Jan 14, 20). 

Ještě jednou vzpomeňme na oslavy vyvoleného národa. Starý zákon 
pečlivě popisuje, jak Hebrejové své hlavní svátky slavili i celý týden. Z Bo-
žího vítězství nad proradným Hamanem (kniha Ester) se o svátku purim 
hlučně veselili, jedli, popíjeli a pořádali karnevaly. Často se mi to vybaví, 
když o nedělích, a to mnohdy i velikonočních, zazní z kůru hudba v mollo-
vé (smutné) tónině nebo břeskné písně renesančních kancionálů v tempu 
lento (pomalu) a grave (těžce a zdlouhavě). Kdepak zůstaly metronomic-
ké značky zajišťující Michnově či Ebenově hudbě její výraz a originalitu? 
Bylo by hezké, kdybychom se zbavovali předsudků, že co je usebrané, není 
radostné, anebo „čím pomalejší, tím zbožnější“. Kniha Přísloví praví: „Ra-
dostné srdce hojí rány, kdežto ubitý duch vysušuje kosti“ (17, 22).

Terezie Eisnerová OP

Když slavíme liturgii, máme intenzivním a jedinečným způsobem účast na 
tom, co je plností našeho života: na láskyhodném Pánu, na lidech znovu 
nalezených v communiu Otce, na smířeném světě a osvobozeném čase – 
tehdy skutečně žijeme. A to, čím budeme věčně, je již zjevné a my to za-
koušíme v Duchu. Nikdo z nás není nikdy jindy natolik sám sebou, ani 
církev není nikdy tolik sama sebou, ani vesmír a dějiny nejsou nikdy tolik 
pozvednuty v naději slávy, než když je slavena liturgie. Ale toto jsou „oka-
mžiky“ plnosti a milosti. Mimo to je tu „čas“ ve své těhotnosti a napětí. 
Liturgie pokračuje, ale pod jiným úhlem času, v soužení a tísni. Zdá se, 
že pomalé pronikání života vzkříšeného Krista přikrývá rouška smrti, ale 
právě tím vstupujeme do zkušenosti žité liturgie. Nacházíme se v hutných 
posledních časech, v nichž ještě všichni lidé a každý člověk nepřešli do ne-
porušitelného života. (Jean Corbon, Liturgie pramene, s. 147)
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Pramen naděje
Lk 24, 13–35

 Kleofáš a ještě jeden z Ježíšových učedníků opouští Jeruzalém hned, 
jakmile jim to dovolují předpisy Zákona. První den po sobotě. Nevíme přes-
ně, kdo tito učedníci jsou, ani proč odcházejí. Jejich rozpoložení je ale zcela 
zřejmé: jejich naděje byla fatálně zklamána.

 Ježíšovi učedníci jsou hluboce zklamaní ve svých očekáváních. Všechno 
přitom vědí. Dokonce sami byli u hrobu a viděli, že je prázdný. Očekávali, že 
Ježíš vykoupí Izrael. Takže také znali Písma. Vědět ještě neznamená chápat 
smysl.

 „Cosi jim zadržovalo oči“, takže Ježíše nepoznávali; a na konci „oči jim 
byly otevřeny,“ a proto Ježíše poznali: obojí působí sám Ježíš. Ne proto, že 
by si s nimi jaksi hrál, ale protože prozření může přijít až ve chvíli, kdy jsou 
na to učedníci připraveni.

 Kleofáš a jeho společník spolu mluví o událostech posledních dní, spí-
še hodin. Ježíš je nechává všechno opakovaně vyprávět. A potom jim ještě 
jednou všechno vypráví sám ve světle Písem a doplní prvek, který jim zatím 
unikal: „Což to všechno neměl Mesiáš vytrpět…“ Do ničeho je nenutí. Dává 
jim čas, aby sami došli k pochopení všeho. Především musí pochopit, anebo 
mít ochotu otevřít se novému pochopení, v čem spočívá jejich naděje.

 Když se naše životní naděje, především ty duchovní povahy, rozpadnou 
na trosky, nelze je jen tak a rychle znovu postavit. I když jde Ježíš vedle nás 
cestami našeho života, nevidíme ho. A nejspíš by nám to ani nepomohlo. 
Ježíš nám dopřává čas. Období, kdy nic nechápeme, bychom se neměli bát. 
Možná až napotřetí budeme s to slyšet, jak se věci skutečně mají. Ale ani 
tehdy ještě nemusíme prohlédnout.

 Je důležité zastavit se. Unavení spočinout. Přijmout, že se připozdívá 
a nemá cenu jít dál. Poutníci chtěli neznámého průvodce pohostit. To on 
sám je nasytil novým smyslem všeho, co sami zakusili a co sami znali. Ježíš 
jim vrátil naději. Tentokrát tu skutečnou. Není to žádný propracovanější 
koncept výkladu událostí, ale jistota, že se setkali s ním – při lámání chleba. 
Bez lámání chleba by ho nepoznali. A lámání chleba je to, co zůstává i pro 
nás vždy dostupné.

fr. Benedikt Mohelník OP
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K čemu jsme posláni?
Homilie na zakončení 800. výročí příchodu dominikánů
do polských zemí

Ježíš zjevuje svou žízeň, Samaritánka zjevuje svou žízeň
(Jan 4, 5–42)

Na jedné straně vidíme Ježíše. Přichází 
ke studni, unavený putováním pouští. 
Žádá ženu: „Dej mi napít.“ Tato věta 
se však nevztahuje pouze na tuto epi-
zodu u studny. Předznamenává udá-
lost, k níž směřujeme, Ježíšovy pašije. 
Chvíli před svou smrtí ji Ježíš rozvine 
na kříži a řekne: „Žízním.“

Na druhé straně je žena. Rozhovor 
s Ježíšem odhaluje dvě těžkosti, selhá-
ní jejího života. Prvním je selhání man-
želství: „nemám manžela“. Druhým je 
náboženský zmatek: neví, kde uctívat 
Boha, zda na hoře, nebo v Jeruzalémě. 
Tyto dvě velké nenaplněné touhy ji přivádějí do jakési bezvýchodné situace; 
kvůli tomu, že nedocházejí naplnění, postrádá její život jiskru a štěstí.

Žena ze Samařska je obrazem člověka: člověka, který je zbaven plnosti 
životního štěstí kvůli své vnitřní neuspořádanosti a hříchu. Je-li odkázán 
sám na sebe, na své vlastní síly, není s to dosáhnout pravé manželské lásky 
ani pravé lásky k Bohu. Je to bezmocný člověk, který si sám nedokáže po-
moci, ocitl se v jakési slepé uličce. Jeho touhy jsou nedosažitelné.

U studny se setkávají dvě touhy: Samaritánka chce hluboce milovat, 
chce být Bohu upřímně oddána. Ani jedno, ani druhé však nedokáže, ne-
boť její neuspořádaný život a minulá rozhodnutí ji svazují; jsou jako zeď, 
kterou nemůže překonat. A pak touha Ježíše, který přichází nečekaně, pod 
záminkou. Pomáhá ženě. Touží sdílet s ní svůj život: ukázat jí cestu pravdy 
a osvobození.

Toto evangelium je nám dáno na konci 800. výročí provincie, můžeme 
se v něm podívat na sebe a spatřit rysy našeho dominikánského charizma-
tu. Svatý Dominik, stejně jako Ježíš přicházející k Samaritánce, měl božský 
smysl pro vnímání bídy. Viděl neuspořádanost (duchovní, morální, intelek-
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tuální). Říkáme, že řád se zrodil z jeho „soucitu“. Měl schopnost naslouchat, 
aniž by odsuzoval.

Zároveň však přinesl světlo: světlo pravdy, které ukazuje směr. Veritas, 
pravda, je světlo. Každá pravda. Konfrontuje nás navzájem, zbavuje nás ilu-
zí a ukazuje nám směr růstu: k plnosti lásky.

Charisma řádu: compassio

Jsem šťastný, že můžeme společně děkovat Bohu za přítomnost dominikán-
ského charismatu zde v Krakově a v Polsku. Skupina prvních bratří (Hya-
cint, Česlav, Heřman), kterou sem poslal blahoslavený Jordán, by se dnes 
dala nazvat mezinárodní komunitou. A jejich poslání ve střední a východ-
ní Evropě nebylo omezeno kulturními, jazykovými a národními hranice-
mi. Takže vaše přítomnost zde, přítomnost bratří ze sousedních provincií 
a z provincií, s nimiž spolupracujeme, nám připomíná univerzálnost našeho 
řádu, která je v něm přítomná od počátku, a je třeba ji ztělesňovat a žít dnes.

Každé dominikánské jubileum je především okamžikem radosti z toho, 
kým jako dominikáni jsme. Svatý Dominik nese rysy Ježíše z dnešního 
evangelia. Ježíš se setkává s hledající ženou, která touží milovat a uctívat 
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Boha, ale nedaří se jí to kvůli neuspořádanosti svého života. Ježíš ji oslovuje 
se soucitem a přináší jí pravdu. Konfrontuje ji s očišťující pravdou o ní samé 
a přináší pravdu o Bohu, která osvěcuje lidské životy a dává směr růstu k pl-
nosti lásky. Je to velmi dominikánská perspektiva.

Náš řád se zrodil z compassio svatého Dominika, ze soucitu s rozmani-
tými podobami chudoby, s nimiž se setkával. Pro nás to není jen historie. 
Zakladatelské charisma svatého Dominika žije v nás. Řád je stále mladý 
a silný, pokud je dominikánská compassio a z ní vyplývající perspektiva 
poslání pravdy přítomna v další generaci bratří.

Jako představení čelíme každý den mnoha výzvám. Může se nám zdát, 
že žijeme v permanentní krizi: vnitřní krizi, pokud jde o naše entity a důvě-
ryhodnost našeho poslání, a vnější krizi týkající se církve a místa křesťanů 
ve společnosti. Krize však není něco, čeho bychom se měli bát. Celé dějiny 
spásy jsou dějinami, v nichž se Bůh zjevuje a sdílí svůj život v rozmanitých 
lidských krizích. Také náš řád byl založen jako reakce na krizi v církvi. Doba 
krize je tedy tím správným časem pro poslání našeho řádu. Boží odpověď 
na těžkosti naší doby přichází skrze nás: skrze osobní život a povolání kaž-
dého z nás a skrze život každého z bratří ve vašich provinciích.

Budoucnost: odvaha budoucnosti

Naše dominikánská provincie je stará 800 let. Znamená to, že jsme staří? 
Ano i ne. Jsme zkušení, to znamená, že máme dlouhou tradici ztělesňování 
Dominikova charismatu, tedy způsobu života podle evangelia. Naší silou je, 
že dominikánské charisma prošlo mnoha zkouškami a stalo se účinnou od-
povědí na potřeby věrohodného kázání evangelia v mnoha epochách. Máme 
se o co opřít.

Když se podíváte na bratry kolem mě, nejsme vůbec staří. Charisma sva-
tého Dominika je mladé a živé tam, kde v bratřích žije vášeň, radost a zod-
povědnost za hlásání evangelia a za církev, které Dominika charakterizovaly.

O budoucnosti můžeme přemýšlet s nadějí a odvahou. Naděje a odvaha 
na nás nezávisí. V tom, co dnes vidíme lidskýma očima povrchně, můžeme 
prorockýma očima víry spatřit „něco víc“. Jsou události, jež jsou znamení-
mi, jež jsou Božím Slovem, jež jsou jeho přítomností. Uvedu tři z nich:

První znamení: povolání. Tito mladí lidé v bílých hábitech, kteří jsou 
kolem, jsou znamením, že nám Bůh důvěřuje a vidí potřebu charismatu 
svatého Dominika v polské církvi. Pouhá přítomnost bratří je prorockým 
znamením. Za každým z bratří je Boží působení, jeho přítomnost.

Druhé znamení: před několika dny byl na diecézní úrovni dokončen 
bea tifikační proces našeho spolubratra, služebníka Božího Jacka Woroniec-
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kého. Aniž by šlo o záměr, shodovalo se ukončení procesu s koncem jubilea. 
Četl jsem to jako znamení, že cesta naznačená svatým Dominikem, založená 
na intelektuální a mravní formaci, jejímž mistrem je svatý Tomáš, je cestou 
svatosti, cestou, která je spolehlivá.

Třetí znamení: těžká doba, v níž se nacházíme. Ano, to je také zname-
ní. Někdo to nazve krizí. Náboženská proměna společnosti je velmi rychlá. 
Není čas ji teď podrobně popisovat. Obecně platí, že doba krize je dobou, 
pro kterou byl náš řád založen. Má potenciál osvědčovat se v těžkých ča-
sech. Tak tomu bylo ve 13. století, a tak je tomu i dnes. Krize a všechny 
těžkosti vnitřní a vnější nejsou důvodem k obavám, ale jsou pro nás vý-
zvou – abychom evangelium Ježíše Krista kázali věrohodným způsobem, 
v celé jeho celistvosti; aby poselství evangelia bylo očištěno od toho, co není 
evangelijní.

Podporováni modlitbami svatého Jacka, spoléhajíce na Boží povolání, 
můžeme s odvahou a nadějí přemýšlet o dalších osmi stech letech našeho 
řádu a o poslání hlásat Pravdu evangelia.

fr. Łukasz Wiśniewski OP, provinciál Polské dominikánské provincie
přeložila Zuzana Šimečková, redakčně upraveno
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Poděkování za dary na Ukrajinu

Dne 24. února uplynul rok od vy-
puknutí totální války na Ukrajině. 
Myslím, že nikdo z nás nečekal, že 
se tak rychle stane největším vojen-
ským konfliktem v Evropě od konce 
druhé světové války a také, že to, co 
se děje na Ukrajině, zasáhne srdce 
lidí i v těch nejvzdálenějších oblas-
tech naší planety. Nedokázali jsme 
si představit, že v době, která se 
zdála být mírumilovná a bezpečná, 
bude vojenská agrese Ruska proti 
nezávislé a svobodné zemi, jakou 
je Ukrajina, tak brutální a přinese 
nezměrné lidské utrpení. V uply-
nulém roce jsme s bolestí sledova-
li, jak byly každý den ničeny domy 
a ulice ukrajinských měst a vesnic. 
Mnozí z nás plakali spolu s těmi, 
kteří přišli o své blízké. Byli jsme s těmi, kdo prchali před hrůzou smrti, 
a dělali jsme vše, co bylo v našich silách, abychom pomohli ukrajinským 
matkám, dětem, starým a nemocným lidem. Spousta rodin přijala ve svých 
domovech válkou vyčerpané uprchlíky. Útočiště a péči našli také v mnoha 
dominikánských klášterech a komunitách. Proto dnes chceme s vděčností 
volat k Bohu slovy Žalmu 68: „Tvoje stádce se v ní usadilo. Bože, ve své 
dobrotě máš péči o poníženého!“

Milé sestry a milí bratři, v tomto krátkém dopise bychom chtěli každé-
mu z vás co nejupřímněji poděkovat za váš soucit a solidaritu s Ukrajinou. 
My, bratři a sestry, kteří jsme zůstali na Ukrajině, jsme zakoušeli vaši blíz-
kost od prvních dnů války. Mnozí z vás, zejména na sociálních sítích, po uží-
vali tuto větu: Mám na Ukrajině rodinu. Všichni jste se snažili, abyste byli 
s námi. A skutečně, svou podporou, modlitbami a péčí jste nám ukázali, že 
jsme skutečně bratři a sestry v našem svatém otci Dominikovi.

Naše služba milosrdenství vůči tolika obětem této války, údržba kláš-
terů a kostelů, stejně jako pokračující angažovanost v tolika úkolech, které 
náš řád na Ukrajině po mnoho let vykonává, by byla obtížná, ne-li nemož-
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ná, bez finanční podpory, kterou nám projevují provincie, kláštery sester 
a bratří, farnosti, dominikánská laická bratrstva a mnozí lidé dobré vůle. 
Rádi bychom vám za to poděkovali! Jsme také vděčni a plni uznání za nasa-
zení sester, bratří a laiků našeho řádu při organizování nejrůznější pomoci 
Ukrajině, stejně jako za odvahu osobně sloužit uprchlíkům na hraničních 
přechodech, nádražích a letištích a v humanitárních konvojích. Nelze také 
přehlédnout mnoho mimořádně významných kázání a modlitebních ini cia-
tiv, mediálních aktivit, poutí, setkání a konferencí pořádaných na domini-
kánských školách a univerzitách, koncerty, výstavy a umělecká vystoupení, 
které souvisejí se situací na Ukrajině.

Zatímco si připomínáme toto smutné výročí, nezapomínáme ani na 
naše sestry a bratry, kteří trpí válkami, válečnými konflikty a přírodními ka-
tastrofami v jiných částech světa. Jsme s vámi a chceme sdílet i vaši bolest.

Jsme vděčni milosrdnému Bohu za každého z vás a pokorně vás prosí-
me o další modlitby za Ukrajinu!

Vaši bratři ve svatém otci Dominiku

fr. Łukasz Wiśniewski OP, provinciál Polské dominikánské provincie
fr. Jarosław Krawiec OP, vikář Ukrajinské provincie

přeložil Ivan František Bok
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Vzpomínáme na ty, jejichž hroby 
nejsou známy

Drazí čtenáři, dovolte, abychom nám 
všem připomněli výročí důležitých 
událostí v životě dominikánské rodiny, 
zvláště v prostředí jižních Čech.

V minulém roce jsme si připomínali 
100. výročí kněžského svěcení P. Aleše 
Václava Bouze. Na kněze byl vysvěcen 
v neděli 10. 9. 1922 v dominikánském 
kostele sv. Jiljí v Praze, kde 17. 9. slavil 
svou primiční mši svatou. Následující-
ho roku 1. prosince 1923 byl poslán do 
Třeboně, kde působil jako kaplan až do 
svého odchodu do plzeňského konven-
tu v roce 1925, a poté opět od roku 1931 
v Třeboni jako kaplan a člen místního 
dominikánského řeholního domu.

Na letošní rok připadá dále 125. vý-
ročí jeho narození (6. 9. 1898 v Praze), 
avšak především 80. výročí jeho mučednické smrti v Osvětimi 2. 4. 1943. 
Třeboňská farnost se chystá k tomuto výročí uskutečnit přenesení piet ní 
desky (reliéf dal zhotovit jeho bratr Jiljí Jiří na vlastní náklady v roce 1947, 
u příležitosti 950. svatovojtěšského jubilea a též 75. narozenin jejich ma-
minky) a schrány s popelem obětí koncentračního tábora v Osvětimi z filiál-
ního kostela sv. Alžběty do farního kostela Panny Marie Královny a sv. Jiljí, 
kde tato pamětní deska původně bývala od roku 1947, aby připomínala služ-
bu a mučednickou smrt tohoto třeboňského dominikána. V pozdější době 
byla přemístěna do hřbitovního kostela sv. Alžběty. Tam je však poněkud 
schována zrakům věřících, poněvadž je u stěny za obloukem oddělujícím 
chrámovou loď od presbytáře. Nejen třeboňští dominikánští terciáři vní-
mají důležitost přiblížit osobu tohoto kněze jak místním věřícím, tak i jiným 
občanům, často do Třeboně přicházejícím z nejrůznějších míst naší země.

Václav Bouz se narodil 6. 9. 1898 v Praze rodičům Josefovi a Marii, ro-
zené Rykrtové. V Praze chodil do školy a též do gymnázia, kde po třech mě-
sících studia sexty odchází v den sv. Mikuláše (6. 12. 1915) do olomouckého 
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dominikánského učiliště s rozhodnutím stát se knězem. 31. 12. 1915 přijímá 
řeholní jméno Aleš, 31. 12. 1916 po roce noviciátu skládá první profesi. Spo-
lu se svým bratrem Jiljím Jiřím Bouzem, který vstupuje do olomouckého 
kláštera obláčkou dne 8. 9. 1916, pokračuje ve studiích na římském Ange-
licu, kam odjíždí společně 20. 10. 1921. Setkávají se také se Svatým otcem 
(22. 12. 1921), jsou činní i při papežské liturgii jako choralisté. Benedikt XV. 
však umírá a oni klečí 23. 1. 1922 u jeho rakve. Účastní se pak intronizace 
Pia XI. Jejich studijní pobyt v Římě je ještě obohacen výjimečnými církev-
ními událostmi toho roku, jako např. Mezinárodním eucharistickým kon-
gresem, konaným v květnu, a též slavnostmi 400. výročí založení Kongre-
gace pro šíření víry. Z římského studia se vracejí 2. 8. 1922. Poté se Aleš 
Václav připravuje na svátost svěcení.

Po svém kněžském svěcení 10. 9. 1922 a po primicích u sv. Jiljí a v Podolí 
u sv. Michaela se odebírá do Olomouce, aby tam dokončil teologická studia. 
Následně působí v Litoměřicích, v Třeboni a v Plzni. Posledním jeho půso-
bištěm je pak Třeboň, kde však nastupuje bolestnou cestu výslechů a mu-
čení, zakončenou smrtí v koncentračním táboře v Osvětimi dne 2. 4. 1943. 

Příčinou jeho perzekuce se stalo jeho kázání ze dne 1. 11. 1942 ve fi liál-
ním kostele v Lužnici u Třeboně, v němž vzpomněl všech zemřelých od-
počívajících v posvěcené zemi i těch, jejichž hroby nejsou známy. Za tato 
slova byl udán gestapu v Českých Budějovicích a 2. 12. předvolán k výsle-
chu. Marně se hájil, že tím myslel všechny ubohé padlé ve válce. Gestapo ho 
obvinilo z toho, že těmito slovy měl na mysli popravené nepřátele Říše. Po 
dlouhém a surovém výslechu bylo jeho kázání označeno za zjevný zločin.

Byl propuštěn, ale 19. 1. 1943 byl Gestapem odveden přímo z kanceláře 
farního úřadu v Třeboni, kde právě vyplňoval křestní matriku. Mohl si vzít 
jen pár věcí, vzal si růženec, breviář… Gestapo provedlo prohlídku bytu, 
pak s nimi byl ještě hodinu v autě na nádvoří kláštera. Nemohl se s nikým 
rozloučit. Byl převezen do Petschkova paláce v Praze a poté do věznice na 
Pankráci. Odtud 11. 2. 1943 do koncentračního tábora v Osvětimi. 

Jeho křížovou cestu si dovolíme opsat za pomoci svědectví jednoho 
z jeho spoluvězňů, pana Jana Poláka z Prahy, který toto svědectví podal 
písemně v roce 1946: 

„S deportovaným Bouzem jsem se seznámil začátkem února 1943 po návratu 
z káznice Waldheim, při odvážení z Pankráce nákladním autem na Masary-
kovo nádraží. Svým milým jednáním učinil na mne příznivý dojem a hned 
jsem mu jako již zkušený z německých věznic slíbil poradu a podporu. Po ce-
lou cestu jsme si rozuměli a stali se hned dobrými přáteli. Veliké a nepříjem-
né bylo naše zjištění v Drážďanech, že transport nás – 620 vězňů – jede na 
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východ do Oswěčimi. Znali jsme již mnozí pověst tohoto tábora smrti. Sami 
Němci ho nazvali Zernichtungslager. Asi 13. února zastavil vlak na rampě 
přibližně dva kilometry od Oswěčima. Ještě větší bylo překvapení, že jsme 
nešli do Oswěčima, ale do jeho trestného pobočného lágru Birkenau (polsky 
Rajsko). Cesta byla hrozná: bláta po kotníky, seřazeni po pěti a bití od SS 
a jejich pomocníků dost a dost. Přítel Bouz se mě držel pod paží a první rány 
holí jsme dostali oba už při příchodu do Birkenau. Pro mě to jednání nebylo 
novinkou, ale jaké bylo zděšení těch, kteří to viděli poprvé. Zavřeli nás do 
jedné kůlny, kde bylo bláto, nic k jídlu, nebylo kde spát. Tam jsme setrvali 
půldruhého dne. Při tom nám tetovali čísla na levé paže. Měli jsme čísla ko-
lem 101.000. Sám mám číslo 101.882.

Přítele Bouze jsem duševně sílel, neboť jsem trpce nesl jeho skleslost, když 
viděl nevinné lidi v kůlně, ubíjené polskými židovskými kápy, kteří zabíje-
li jak Židy, tak katolíky, Poláky jako Čechy. Potom jsme byli přehnáni na 
tzv. Karanténní blok č. 20. Už v té době jsme měli z našeho transportu asi 
60 mrtvých – zemřelých a umučených. Na bloku byly poměry hrozné. Celý 
den v blátě po kotníky, v dešti se sněhem jsme stáli před blokem od 7 ho-
din ráno do 8 hodin večer, hladoví, promočení, zmrzlí a při tom každý oka-
mžik přihlíželi zabíjení nejen Židů a Poláků, ale i mnohých kamarádů Čechů 
z našich řad. Před každým barákem ležely haldy mrtvol, které byly celý den 
zvláštním oddílem vězňů odváženy ke krematoriím. Tyfus, úplavice, průjmy 
atd., to vše na mnoho našich kolegů působilo zhoubně... voda byla nepoživa-
telná… Všichni tělesně příliš zesláblí byli ubíjeni. To vše těžko nesl můj a náš 
přítel Bouz. Na naše ostré domluvy jedl, třeba s odporem, ale jedl, a ačkoliv 
už značně – jako my všichni – zeslábl, přece se držel lépe v tělesné kondici než 
mnoho a mnoho jiných. Tehdy k ránu některý nemocný průjmem vykonal 
mu svou potřebu do boty. Když to přítel Bouz sám ještě v noci zjistil, čistil si 
tu botu a při tom ho přistihl blokový polský žid a silnou holí mu rozbil hlavu 
a obličej, až mu lícní kost vyčnívala. Jelikož jsme spali spolu pod jednou de-
kou na cementové podlaze, i já jsem při tom několik ran utržil. 

Jen silná víra v Boha a důvěra ve vyšší moc nás udržovala, že jsme ne-
upadli v malomyslnost. Tehdy se tam modlili nejen kněží a my věřící, ale i ti, 
kteří dříve tak často na Boha zapomínali.

… byli jsme přiděleni s přítelem Bouzem k oddílu, který pracoval na stav-
bě silnice. Přítel Bouz držel a já doufal, že vydrží a dočká se, jak sám doufal, 
shledání s nejdražšími v Třeboni. Jak on měl Třeboň rád. Vyprávěl mi té-
měř denně o krásách Třeboně a jak ji miluje. Ó jak byl dobrý a jak skromný 
a upřímný dobrý Čech. Nejen já, ale i všichni, kdo s ním přišli do styku, si ho 
oblíbili. Byli jsme přeloženi k naší velké radosti do Oswěčima na blok číslo 4. 
Zbylo nás z toho transportu už jen asi 70 až 80. Přítel Bouz držel. Bohužel už 
jsme byli značně zesláblí. Tehdy začaly přicházet první balíčky. Mezi prvními 
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šťastlivci byl i přítel Bouz. A nebyl by to Bouz, aby se se mnou a hladovějícími 
kolegy nerozdělil. Vzpomínám na ty české buchty… Tak činil vždy a rád, ač 
sám tolik potřeboval se posilňovat. Bohužel byl již příliš sláb a práce těžká 
a nervy zesláblé. Čím byl slabší, tím více byl mlácen holí, vlastně násadou od 
lopaty. Až jednoho dne odnášeli jsme ho s jinými z práce polomrtvého. Ráno 
pak nemohl nastoupiti do práce a byl odnesen do nemocnice – mohu-li to tak 
nazvat. Tam byl dán omylem na oddělení úplavice, ač vlastně byl jen ubit. 
Znečištěn byl jenom od bití a mučení. Já jsem druhý den dostal zápal plic. 
Přišel jsem do téhož baráku nemocničního na oddělení horečky. Navštívil 
jsem přítele Bouze a také se s ním rozloučil. Slíbil jsem mu vyřídit vám po-
slední jeho pozdravy a jeho modlitby k Bohu a totéž po dlouhé době opravdu 
těžko a s bolem vykonávám, abych slibu dostál.

Vzpomínám, jak mu vyhrkly slzy, když mu SS odebrali růženec a odho-
dili do bláta. Jak byl rád, když jsem mu za chleba opatřil náhradou jiný. Ten 
při umírání držel v ruce, modlil se, jmenoval mnoho osob jemu jistě drahých 
a Třeboň. Prosím vás, vzpomínejte na něho, jako já tak budu činit nejen z po-
vinnosti, ale z lásky. Byl dobrý kněz a vlastenec. Měl tolik dobrých ctností 
a vlastností, jimiž my snad obdařeni nejsme. Drahý příteli Bouzi, já na tebe 
nezapomenu. Buď i mnohým vzorem.“

Připravili třeboňští dominikánští terciáři

Srdečně zveme
na pietní vzpomínku

na P. Aleše Václava Bouze OP, 
která se bude konat 8. května 2023 v Třeboni.

9:30 hod.
přenesení pietní desky a schrány s popelem obětí koncentračního 

tábora v Osvětimi z filiálního kostela sv. Alžběty do farního kostela 
Panny Marie Královny a sv. Jiljí

10:30 hod.
mše sv. v chrámu P. Marie Královny a sv. Jiljí

za účasti
Mons. Pavla Posáda, pomocného biskupa českobudějovického,

a fr. Lukáše Fošuma OP, provinciála České dominikánské provincie

VÝROČÍ



21 ׀

Bratři
V současné době jsou v české provincii dva bratři v základní formaci po 
noviciátu. Bratr Václav Veselský OP má od srpna 2021 statut bratra spo-
lupracovníka a je formován v olomoucké komunitě pod vedením magistra 
bratří spolupracovníků. V srpnu 2022 obnovil sliby na 1 rok a je tak nyní 
v 6. roce časných slibů. Podílí se na životě a apoštolátu olomouckého kon-
ventu mimo jiné jako pomocný knihovník, receptor hospitum, připravuje 
na svátosti dospělých, doprovází růžencové bratrstvo, publikuje v OPuscu-
lu a stará se o aktualizaci provinčního webu. Bratr Josef Dolák OP (2. rok 
časných slibů) je nadále formován v klášteře v Bordeaux (Francie). Tamější 
komunita nyní čítá přes 30 bratří, z nichž je 13 v základní formaci. O letních 
prázdninách přijal v Olomouci službu lektora. Oba bratři se během prázd-
nin zapojili do letních misií v Mimoni a do animování skupinek na CSM 
v Hradci Králové. Doprovázejme oba bratry svými modlitbami!

fr. Gabriel Malich OP

Mnišky
Sestra M. Kateřina Foltová OP byla 20. února 2023 
řádnou kanonickou volbou zvolena za převorku ko-
munity mnišek v Praze-Lysolajích a službu převorky 
na další tři roky přijala. Provázejme sestru Kateřinu 
i celou komunitu našich sester mnišek svými mod-
litbami!

Kněží a jáhni
Dne 22. února 2023 zemřel ve věku nedožitých 92 let P. Josef František 
Pecen, člen Sdružení kněží a jáhnů svatého Dominika. Rozloučení se ko-
nalo 4. března 2023 v děkanském chrámu Páně Nanebevzetí Panny Marie 
v Havlíčkově Brodě. R. I. P.

Poděkování
Na podporu dominikánské rodiny v Myanmaru v rámci dominikánského 
měsíce pokoje 2022 bylo vybráno cca 11.000 Kč. Děkujeme za vaše dary 
a modlitby!

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
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Sestry dominikánky

YSOP Řím 2023: Setkání mladých dominikánek z Evropy
Ve dnech 24.–26. února se vydalo pět na-
šich mladých sester do Říma na setkání 
mladých dominikánek z Evropy.

Celkem se setkalo 42 sester z 13 růz-
ných evropských zemí. Tématem setkání 
„Společenství, hledání pravdy a svobody“ 
provázely sestry Ino Rincón OP ze Španěl-
ska a Teresa Hielsmayr OP z Rakouska. Na 
dálku se z New Yorku připojila online sest-
ra Dustyne Farnan, která vyprávěla o práci 
a poslání Justice and Peace. 

Zázemí pro setkání jsme měly v Pout-
ním domě Velehrad, díky jehož umístění 
jsme se ve volném čase pohodlně dostaly na 
prohlídku Vatikánu a centra Říma.

V neděli setkání vyvrcholilo mší svatou v Santa Sabině a setkáním 
s magistrem řádu fr. Gerardem Timonerem III., který nás povzbudil, aby-
chom pokračovaly v cestě s celou dominikánskou rodinou a neztrácely od-
vahu v těžkostech, ať už jsou jakékoli.

Zemřela sestra Karola Juřicová OP
Dne 28. února 2023 po 93 letech pozemského života odešla Domů naše 
sestra Karola Juřicová. Věříme, že ji milosrdný Otec přijal do své otevřené 
náruče. Za její život jsme poděkovali Pánu Bohu a rozloučili se s ní při mši 
svaté v sobotu 4. března v klášterní kapli sester dominikánek ve Střelicích. 
R.I.P.

Výběrové řízení na post ředitelky/ředitele KDS
Česká kongregace sester dominikánek vyhlašuje výběrové řízení na post 
ředitelky/ředitele Katolického domova studujících, Černá 14, Praha 1, s ná-
stupem v srpnu 2023. Více na https://www.dominikanky.cz/l/vyberove-ri-
zeni-na-pozici-reditelka-kds.

sestry dominikánky

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
Fo

to
: S

M
. E

m
ili

e 
R

ůž
ič

ko
vá

 O
P



23 ׀

Setkání formátorů LSsD 2023

Provinční rada LSsD zve všechny členy, především však představené a no-
vicmistry místních sdružení, na formační setkání.

Termín a místo: 5. až 8. května 2023 Poličany, klášter sester trapistek
Cena: 2600 Kč (1000 Kč záloha předem na účet 268 154 211/0300, var. 
symb. 2305, 1600 Kč na místě v hotovosti). S sebou platný průkaz totožnosti.
Téma: Trvalá formace

Pátek 5. května
Příjezd účastníků nejpozději do 19 hodin (potom se zavírá brána, od které 
nebudeme mít klíče!)
Večeře individuálně do 19:30
20:00 Zahájení. Fr. Vojtěch OP a Eva Fuchsová: „Shrnutí a objasnění plánu 
intelektuální formace, jak ho schválila kapitula“ 
Večerní chvály

Sobota 6. května
7:00 Ranní chvály a modlitba se čtením 
8:00 Snídaně
9:00 Přednáška fr. Vojtěcha OP na téma „Lidská a duchovní formace ve 
společenství“
10:15 Přestávka, káva (domácí bábovky a koláče vítány!)
10:45 Otázky a diskuse k přednášce
12:00 Anděl Páně, sexta
12:20 Oběd, poté siesta nebo vycházka
14:00 Přednáška Tomáše Machuly na téma „Dominikánská intelektuální 
formace, její možnosti a způsoby“
15:15 Přestávka, káva
15:45 Skupinky na zvolené konkrétní téma stálé formace, výstupy ze sku-
pinek
17:00 Mše svatá s nešporami a litaniemi (kaple)
18:15 Večeře
19:00 Večerní posezení

Neděle 7. května
7:00 Ranní chvály a modlitba se čtením
8:00 Snídaně

ZPRÁVY Z DOMINIKÁNSKÉ RODINY
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8:45 Přednáška fr. Jana OP alt. Lectio divina na téma nedělních textů
10:00 Mše svatá (klášterní kostel)
11:00 Káva, pokec, růženec, Anděl Páně, sexta
12:20 Oběd, poté siesta nebo vycházka
14:00 Přednáška s. Terezie OP na téma Duchovní formace s důrazem na 
modlitbu
15:15 Přestávka, káva
15:45 Skupinky na zvolené konkrétní téma stálé formace, výstupy ze sku-
pinek
17:00 Nešpory
18:15 Večeře
19:00 Večerní posezení

Pondělí 8. května
7:00 Mše svatá s ranními chválami (kaple)
8:00 Snídaně
9:00 Eva Fuchsová: „Promluva na téma apoštolská formace“
10:15 Přestávka, káva
10:45 Otázky a diskuse k přednášce
12:00 Anděl Páně, sexta
12:20 Oběd
Ukončení, odjezd

Přihlášky:
● Přihlášky posílejte na e-mail machacik@volny.cz, uzávěrka přihlášek je 

21. dubna.
● Do přihlášky uveďte jméno, příjmení, adresu, funkci v MS, mobilní telefon.
● K dispozici je omezený počet míst: 28.
● Přednost mají novicmistři a představení, ideálně by mělo být zastoupeno 

každé sdružení. 
● Napište, zda přijedete autem a máte volné místo pro někoho dalšího, pří-

padně že potřebujete svézt nebo že jste už s někým dohodnuti, že vás sveze.

***

Kontribuce LSsD
Provinční rada při své schůzce 11. 3. schválila pro rok 2023 kontribuce ve 
výši 200 Kč na aktivního člena MS. Kontribuce jsou splatné ke 30. 6. 2023. 
Pokud si nejste jisti správným variabilním symbolem svého MS, obraťte se 
na bratra Jana Jáchyma Beneše, e-mail: jachym@op.cz.
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Na návštěvě v Jablonném

Měla jsem velkou radost, když jsem zjistila, že v době mého víkendového 
pobytu v dominikánském klášteře v Jablonném v Podještědí se koná se-
tkání místního sdružení dominikánských laiků. Využila jsem toho a vyzpo-
vídala jejich novicmistra Viktora Petra Houdka.

Na úvod obligátní otázky. Jak 
často se scházíte? A kolik členů 
vaše sdružení má?

Scházíme se zhruba desetkrát za 
rok. Nějak se to za ta léta ustá-
lilo na druhou sobotu v měsíci. 
V květnu pak míváme setkání dvě, 
to druhé na zdislavskou pouť po-
slední sobotu v měsíci. V červnu 
a v červenci zase setkání nebývá. 
V srpnu je na svatého Dominika. 
Některý rok se pak zadaří a mís-
to jednodenního setkání máme 
společná duchovní cvičení na dva 
nebo tři dny.

Je nás celkem deset, i když 
tedy přísně podle stanov členů 
s platným volebním hlasem o tři 
méně. A ještě sestra Michaela 
Jana Kvapilová nám začala chybět. Je na tom zdravotně hůř, takže i když to 
má z nás do Jablonného nejblíže, už to prostě nejde ze zdravotních důvodů. 
A ostatní se třeba přestěhovali tak daleko, že už nemůžou jezdit pravidelně 
nebo prostě už nechtějí. Myslíme na ně v modlitbách a velmi stojíme o to, 
aby i oni pomohli modlitbou nám.

Počkej. Říkáš, že se sjíždíte. To nikdo z vás není místní, z Jablonného 
v Podještědí?

No, vlastně ne. Občas k nám přijde nějaký host, který je z místní farnosti, 
ale zatím nikdo z nich nesložil sliby. Dojíždíme ze všech stran. Z Ústí nad 
Labem…
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V Ústí ale je místní sdružení.

Z Ústí jezdím já. Sliby jsem skládal v době, kdy jsem dojížděl z Liberce. Máš 
pravdu, v Ústí sice je sdružení dominikánských laiků, ale u nás mi řekli, že 
na přestup ať zapomenu, nikam jinam mě nepustí. Další členové jezdí z Ry-
noltic, Litoměřic, České Lípy, Jablonce nad Nisou, Smržovky… Nějak se tak 
cestou posbíráme. Ne vždycky je ale cesta jednoduchá. Už se nám stalo, že 
někdo boural. To se pak člověk začne modlit ještě horlivěji.

Takže se i modlíte?

Samozřejmě, nejenom když se dostaneme do závažných problémů. To se 
mi na našem setkávání líbí, že je tam jasně daný čas na modlitbu. Začínáme 
v 9 hodin ranními chválami. V přímluvách už nějak máme samovolně za-
žito, že někteří z nás mají nějakou svou konkrétní prosbu. Sestra Jana jako 
bývalá představená vždy prosila za celou naši dominikánsku provincii. Když 
teď nemůže, vezmu to za ní já nebo někdo jiný. Svatý Pavel nás vybízí, že 
máme nést břemena druhých.

Vidíš, a já myslela, že začínáte mší svatou. Dnes byla ke cti Panny Marie 
Loretánské. Zajímavé je, že tato památka byla pro celou církev schválena 
teprve před čtyřmi roky.

Otec Pavel je veliký milovník liturgie. V 10 hodin je mše svatá ve Zdislavském 
sále kláštera. Rekonstrukce baziliky je teprve v půlce, takže zbývají ještě dva 
roky. Hele, když o tom mluvíme, tak to bude v roce 2024, tedy ve stejném 
roce, kdy chtějí otevřít nově opravenou Notre Dame v Paříži. Náhodička.

Víš, kolik peněž je na opravu baziliky v Jablonném ještě potřeba vybrat?

Nevím přesně, protože nám přestal fungovat farní web. Bylo to něco kolem 
pěti milionů korun, ale myslím, že asi polovina se už vybrala. Nejsem si ale 
jistý. My se ženou posíláme každý měsíc pravidelně sto korun, takže z naše-
ho příspěvku se koupí leda tak nová klika.

Pojďme zpátky k duchovním záležitostem. Po mši byla přednáška. Otec 
Pavel velmi srozumitelně mluvil o hříchu, Desateru a nakonec zvlášť 
o prvním přikázání.

Ano. Témata přednášek se vybírají po společné domluvě, podle asistenta. 
Tím je teď u nás fr. Pavel Mayer.

Toho vám mnohá jiná sdružení závidí.

ROZHOVOR
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To máš pravdu. My to nedokážeme ani pořádně docenit. Kromě Pavla byli 
u nás třeba i ffr. Štěpán Filip a Angelik Mička nebo dříve i ffr. Augustin Pro-
kop, Ignác Bürgl, Jan Rajlich. Nyní se věnujeme třetí části Katechismu ka-
tolické církve – Život v Kristu. S tím souvisí právě i Boží přikázání. Člověk si 
tak nějak přeje, aby si tu teorii potom přenesl i do praxe běžného křesťanské-
ho života, ale obávám se, že alespoň v mém případě to je spíše na poli teorie.

Tak snad z toho pole něco vzejde.

To snad jo. Když už jsi u té úrody, tak se mě jako novicmistra asi budeš chtít 
zeptat, jak to máme s novými zájemci, že ano? Tak já ti to rovnou řeknu. 
Do noviciátu nedávno vstoupila sestra Jana Hedvika Brejchová z Litoměřic. 
A pak máme ještě pár spřízněných duší, které k nám přímo nepatří, ale rády 
se setkání, nebo nějaké jeho části, účastní.

Všimla jsem si, že se oslovujete řádovými jmény. V našem znojemském 
sdružení by to nebylo technicky možné, protože máme čtyři Zdislavy, kte-
ré byly mezi dominikánské laiky přijaty na různých místech, v různou 
dobu či za různých okolností. Jedna je od vás.

A vidíš, to se u nás stát nemůže, protože teď zrovna u nás žádná sestra Zdi-
slava není. V tom jsme asi taky výjimeční. Těšíme se na ni, ale zatím o žádné 
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nové nevíme. Ale tvoje řádové jméno mě zaujalo. Benvenuta Boiani. Jsem 
rád, že jsi o ní hovořila. Člověk si to pak lépe zapamatuje. Přiznám se, že 
jsem se v počátcích v našem sdružení ztrácel v tom, kdo jaké má křestní 
nebo řádové jméno.

V poledne byla modlitba Anděl Páně a modlitba během dne. Líbilo se mi, že 
se hodinky modlíte v kapli, v klauzuře s ostatními bratry.

To je určitě další velká výhoda našeho sdružení. Setkáváme se totiž v kláš-
teře, kde je živá komunita a poutní místo, bazilika s hrobem svaté Zdislavy. 
Kde to jinde mají, že? Ale asi největší předností je rodinné prostředí naší 
komunity, které vytvářejí hlavně starší, zakládající členové. Třeba Klára 
a František Uhlířovi. Už vědí, co je dobré.

To jsem si všimla. Hlívová polévka, rýžový nákyp s jablky, po obědě dlou-
hé klábosení nad kávou a bábovkou.

Tak jsem to nemyslel. Ale máš pravdu, i to je důležité. U stolu se sejdeme 
všichni, i sestry přijdou. Probereme, co je nového v politice, v církevním 
prostředí, jak to jde s opravou baziliky nebo jestli už sestry prodaly dome-
ček a tak. Občas si zajdeme koupit něco do jejich obchůdku v ambitech. 
Mají tam teď i nějaké nové devocionálie s dominikánskou tematikou. Umí 
to objednat z podobného obchodu v Sieně (https://www.basilicacaterinia-
na.it/shop/index.php). Někdo kupuje knížky, jiný oplatky.

Ty kupuješ co?

Já se přiznám, že knihovna mi doma přetéká, takže jsem spíše na ty oplat-
ky. Navíc koupí přispěju na opravu baziliky a ještě mě pak v práci pochválí, 
cože jsem to přivezl dobrého. Jinak kdyby bylo opravdu po mém, tak bych 
nejraději od sester koupil ten jejich domeček, aby si už konečně mohly po-
stavit něco nového, jak plánují. Mám takovou ideu, že by pak po opravě 
mohl sloužit terciářům. Ale to se dostáváme do sféry uvažování „až budu 
velký a budu vydělávat peníze“.

Takže jsme zase zpátky u modlitby.

A to máš zase pravdu. Naše setkání končí litaniemi ke sv. Zdislavě, Salve 
Regina a O Lumen, obvykle zakončené kněžským požehnáním. Obvykle ve 
14 hodin. Můžeš se duchovně připojit skoro každou druhou sobotu v měsíci.

Michaela Benvenuta Hobzová
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To je na celý život
Zprávy z laického sdružení sv. Vojtěcha v Ústí nad Labem

Milé sestry a milí bratři, ozývám se po 
delší odmlce a zprávy, které přináším, 
vskutku odpovídají době, kdy je píši, 
a to sice postní. 14. února 2023 z naše-
ho sdružení do toho nejlepšího odešel 
David Reginald Král, můj manžel. Je-
den z našich nejmladších členů, bylo mu 
53 let – profesně zcela nejmladší. Své 
doživotní sliby složil totiž teprve 7. října 
2022 na svátek Panny Marie Růžencové 
v kostele sv. Vojtěcha v Ústí nad Labem. 
Nebylo tajemstvím, že bojuje s již po-
kročilým onkologickým onemocněním, 
přesto jsme doufali, že slibuje na delší 
období než jen čtyři měsíce.

Datum i místo byly zcela příhodné. 
David si už během svých pobytů v nemocnici a zejména pak na pouti do 
Santiaga de Compostela (v říjnu 2021) oblíbil růženec natolik, že se začal 
prohlašovat za „Růžencového dědka“. To se také promítlo do atmosféry 
jeho slibů na další cestu, jak sám říkával. Bylo to vlastně zdánlivě absurdní: 
do vymírajícího sdružení jsme přijímali umírajícího člena. A přesto: cítili 
jsme, že se dotýkáme hloubky, v níž se mísí všechna tajemství: radostné 
s bolestným, slavným i světla; a že nás tato hloubka přesahuje. 

Byla to skutečná slavnost – malé setkání dominikánské rodiny se zá-
stupci všech větví řádu a jeho přátel. Navíc v kostele, který spolu s klášte-
rem před likvidací (komunisté je nechali zchátrat, kostel vyplenili a udělali 
z něj sklad Mototechny) v 60. letech zachraňoval právě Davidův tatínek 
PhDr. Karel Král. Napsal o něm i publikaci a byl to opět on, kdo bratřím 
pomáhal při jejich návratu v 90. letech. I proto jsme v kostele sv. Vojtěcha 
25. 4. 2009 slavili svatbu a 18. 2. 2023 se zde konal i Davidův pohřeb.

Je přinejmenším s podivem, jak tato evangelická rodina měla prople-
tený život s dominikány ještě dávno předtím, než jsme se s Davidem vůbec 
potkali. Koncem 90. let se tatínek odstěhoval do Uherského Brodu, kde se 
později oženil s Žofií Dacíkovou, neteří Reginalda Dacíka, po němž David 
přijal své řádové jméno. 
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David byl pokřtěný v ČCE, 
ale nebyl praktikující. Během 
manželství díky Chlapské-
mu hnutí a Richardu Rohrovi 
konvertoval k církvi katolické, 
přijal biřmování a nakonec 
vstoupil do dominikánského 
laikátu. Skoro celý život praco-
val na ČHMÚ jako meteorolog 
a programátor (naprogramoval 
český systém výstrah a propojil 
ho s tím evropským, jeho ko-
mentáře k počasí jsou dohle-
datelné v archivu ČT i České-
ho rozhlasu). Během studií na 
matfyzu si uvědomil, že přírod-
ní zákony jsou příliš dokonalé, 
než aby vznikly „náhodou“. Byl 
nadšeným čtenářem a obdivo-
vatelem Tomáše Akvinského. 
Po revoluci (byl autorem hesla: 

„Studenti všech fakult, spojte se!“ a hrdý, že jeho transparent dnes visí v Ná-
rodním muzeu) dokonce na rok sběhl studovat filosofii k prof. Sousedíkovi.

Jeho životní vášní bylo horolezectví. Zpětně si uvědomuji, že to vlastně 
vůbec není špatná dominikánská formace: k tomu, abyste získali rozhled, 
musíte vyvinout nemalé úsilí a vydat se i netradičními cestami. Nikdy ne-
lezete sami, ale s parťákem, který vás jistí, a máte za sebe navzájem zodpo-
vědnost. Nelze se při něm příliš přetvařovat a nikdy to nemáte jen ve svých 
rukou. Jednou jsem ho představila jako bývalého horolezce – okamžitě se 
ohradil: „To, že teď nemůžu lízt, přece neznamená, že už horolezec nejsem! 
To je na celý život, vo.e!“ Kéž to tak máme i my s naším dominikánským 
povoláním!

Davidovým odchodem se počet členů v našem sdružení dostává na hrani-
ci existence a je těžké vnímat tuto situaci jinak než apoštolové odpoledne 
Velkého pátku – a přesto zázraky se již třeba dějí a po sobotě přijde neděle! 

Krásné Velikonoce všem & srdečně zveme na poutní mši ke sv. Vojtěchu 
v Ústí nad Labem, kterou ve středu 26. 4. 2023 bude od 18.00 hodin sloužit 
fr. Hyacint Ullman OP.

Dita Zdislava Králová
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Stát se ženichem Pravdy
Z listu svaté Kateřiny Sienské bratru Rajmundovi z Kapuy

Nejdražší otče ve sladkém Ježíši Kristu. 
Já Kateřina, služebnice a otrokyně slu-
žebníků Ježíše Krista, píši vám v jeho 
drahocenné krvi s touhou vidět vás jako 
skutečného ženicha Pravdy, jako jejího 
milujícího následovníka. Nevidím ale jiný 
způsob, jakým bychom tuto Pravdu mohli 
vychutnávat a žít s ní, než skrze naše po-
znání sebe sama. Protože v poznání sebe 
sama skutečně rozpoznáváme, že nejsme 
nic, ale že naše bytí pochází od Boha, ne-
boť on nás stvořil k svému obrazu a po-
době (Gn 1, 26). A skrze sebepoznání též 
vidíme ono znovustvoření, které nám Bůh 
dal, když nás nově stvořil k milosti v krvi svého jednorozeného Syna. Ta 
krev nám ukazuje pravdu Boha Otce. Jeho pravda byla tato: On nás stvořil 
pro slávu a chválu svého jména, abychom se podíleli na jeho věčné kráse 
a byli v něm posvěceni (1 Sol 4, 3). Kdo nám ukazuje, že toto je pravda? Krev 
neposkvrněného Beránka. Kde nacházíme tuto krev? V poznání sebe sama.

My jsme byli tou zemí, v níž byla vztyčena korouhev kříže. My jsme tam 
stáli jako nádoba, abychom přijali krev Beránka, jež stékala z kříže. Proč 
jsme byli my onou zemí? Protože skutečná země by nedokázala držet kříž 
vzpřímeně, ba přímo naopak, skutečná země by odmítla tolikou nesprave-
dlnost. Ani hřebík nebyl s to udržet tělo Krista přibité a ukřižované, kdyby 
jej nepřidržela nevýslovná láska, kterou Kristus měl pro naši spásu. Právě 
jeho vroucí láska ke cti Otce a k naší spáse jej držela – a my jsme byli onou 
zemí, která držela kříž vzpřímeně, stejně jako nádobou přijímající krev.

Kdo z nás pozná tuto Pravdu a stane se jejím ženichem, nalezne v krvi 
Boží milost, bohatství a život v milosti. Zjistíme též, že naše nahota byla při-
kryta a že jsme oděni do svatebního roucha z ohně lásky, z ohně smíseného 
s krví, jež byla prolita a sjednocena s Božstvím. V této krvi se budeme pást 
a živit se budeme milosrdenstvím. V krvi rozeženeme temnoty a budeme 
okoušet světlo, neboť ona krev rozežene mrak naší smyslové sebelásky a ot-
rockou bázeň, jež nám způsobuje utrpení. Získáme naopak svatou bázeň 
a jistotu v Boží lásce, kterou jsme v krvi nalezli.

SPOLEČENSTVÍ SVATÝCH
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Kdo se však neukáže jako milovník Pravdy, ten ji nerozpozná ani v po-
znání sebe a ani v poznání krve. Nebude mít dostatečné poznání k tomu, 
aby kráčel vzpřímeně, bez lehkovážnosti, vrtochů a otrocké bázně, a bude 
zbaven světla živé víry. Nebude vědět dost na to, aby byl pevný v každém 
čase (a to nejen slovy), tedy v době nepříznivé stejně jako příznivé, v čase 
pronásledování stejně jako v čase útěchy, aby žádná věc nezmenšila jeho 
víru a její světlo. Protože Pravda jim dala poznání v pravdě, a to nejen pro-
střednictvím okušení, ale skrze důkaz. Tvrdím, že pokud nebude nalezeno 
v člověku toto světlo a tato pravda, nebude to proto, že se onen člověk nestal 
nádobou, jež by přijala krev. Bude to pro jeho vlastní rozhodnutí a jeho 
vlastní zmatek – v temnotě totiž ztratil oděv milosti – a za to na něm bude 
vykonána spravedlnost: a to ne pro nedokonalost krve, ale proto, že krví po-
hrdl a jako oslepený sebeláskou neviděl a nerozpoznal pravdu v krvi. Přijal 
ji tedy k vlastní zkáze. Pak je s velkou hořkostí zbaven radosti a sladkosti, 
jež z krve plyne, stejně jako i plodu krve, protože nepoznal sebe ani krev 
v sobě, a nestal se tak věrným ženichem Pravdy.

Vy tedy musíte poznat Pravdu a usilovat o to, abyste se stal jejím ženi-
chem. Kde? V domě poznání sebe samého, porozumíte-li, že vám Bůh dal 
vaše bytí jako milost, a ne proto, že by vám je musel dát, a poznáte-li v sobě 
ono nové stvoření, jež vám bylo dáno, když jste byl znovustvořen k milosti 
v krvi Beránkově. A budete-li se v té krvi koupat, utopíte a usmrtíte svou 
vlastní vůli. Jinak totiž nebudete věrný ženich Pravdy, ale nevěrník. Proto 
jsem řekla, že si přeji vidět vás jako pravého ženicha Pravdy.

[…] Nakolik vám to váš stav dovoluje, setrvávejte s láskou ve vaší cele 
duše i těla. Budete-li dlít v krvi, vše zvládnete, nebudete-li, nezvládnete. 
A proto vás pro lásku ukřižovaného Krista prosím, abyste vytrval. A odpou-
tejte se od všech stvoření – a ode mě na prvním místě – a odějte se vášnivou 
láskou k Bohu a ke každému stvoření pro Boha, tím myslím, abyste mnoho 
miloval, ale stýkal se jen s minimem lidí, jen kolik je třeba pro spásu duší.

Tak to učiním já, dá-li mi Bůh k tomu milost. Znovu se chci odít do krve 
a naopak svléci se z každého oděvu, který bych na sobě doposud měla. Chci 
krev. Má duše nachází zadostiučinění v krvi. Chybně jsem hledala zadosti-
učinění ve stvořeních. Proto chci, aby ve chvílích samoty byla mou společ-
nicí krev. Tak naleznu krev i stvoření a budu pít jejich cit a lásku v krvi. Tak 
v čase války budu vychutnávat mír, v hořkosti sladkost, a zbavena ve svém 
životě přítomnosti stvoření a něhy vlastního otce, naleznu Stvořitele a nej-
vyššího a věčného Otce. […] Vytrvejte ve svaté a sladké lásce Boží. Sladký 
Ježíši, Ježíši lásko.

Svatá Kateřina Sienská: Listy, Krystal OP 2023, s. 181–183

SPOLEČENSTVÍ SVATÝCH
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Krystal OP: 30 let – 300 dobrých knih

Milí přátelé,

když jsme na počátku 90. let 
začali v právě založeném kaza-
telském středisku připravovat 
první skripta pro přednáškovou 
činnost bratří, netušili jsme, co 
se nám začíná rodit pod ruka-
ma. Prostě jsme, podobně jako 
svatý Dominik, začali dělat to, 
co v tu chvíli bylo třeba „pro 
kázání a spásu duší“, a Pán se 
postaral a nadále stará o další 
růst tohoto skromného díla.

1. dubna 1993 oficiálně 
vzniklo nakladatelství Krys-
tal OP s. r. o., máme tedy letos 
za sebou již 30 let existence. 
Momentálně připravujeme do tisku 290. publikaci a během roku, půjde-
-li vše dobře, máme v plánu dalších deset přidat. Budeme tak moci oslavit 
30. narozeniny s kulatým počtem 300 vydaných knih.

Pracovní postupy a prostředky se radikálně proměnily, dávno už se 
obejdeme bez zdlouhavého snášení listů, bez provázků, lepidla a půltuno-
vé řezačky… Ale bez čeho být nemůžeme, co naprosto nutně – kromě Boží 
pomoci – k vydávání dobrých knih potřebujeme, jsou dobří lidé, lidé, kteří 
mají rádi knihy, slova… a Slovo. Jsme vám ze srdce vděční za to, že i vy jste 
se stali součástí tohoto příběhu, že jste napsali, píšete, napíšete jeho důle-
žité odstavce, stránky, kapitoly… ať již spoluprací praktickou, finanční, či 
modlitební.

Děkujeme vám všem: otcům zakladatelům, všem spolupracovníkům i na-
šim podporovatelům a štědrým dárcům. Je nám potěšením, že spolu s vámi 
můžeme druhým dělat radost našimi knihami, a doufáme, že i pro vás to je 
a nadále bude radostí.

Deo gratias!

váš Krystal OP
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Svatá Kateřina Sienská: Listy
Výbor z korespondence učitelky církve svaté Ka-
teřiny Sienské. Z dochovaného souboru 381 listů 
pocházejících z let cca 1368–1380 vybírá 73 dopisů 
s cílem představit bohatý vzorek adresátů i témat 
Kateřininých listů. Obsahuje všechny dochované 
listy papežům Řehořovi XI. a Urbanovi VI. a Kateři-
ninu zpovědníkovi Rajmundovi z Kapuy a dále výběr 
dopisů dalším církevním a světským představitelům 
a Kateřininým blízkým osobám. Překlad, poznámky 
a úvodní studie Kateřina Ptáčková, úvodní teologic-
ká studie Ludvík Grundman OP. Vyjde v dubnu.

váz., 264 str., cca 335 Kč

Jean Leclercq OSB:
Láska k literatuře a touha po Bohu
Autor představuje monastickou kulturu a teologii, 
které vznikly v prostředí klášterů v období mezi 
koncem patristické teologie a začátkem scholastiky. 
Popisuje utváření monastické kultury, její zdroje 
a charakteristické rysy, hlavní témata a také její plo-
dy. Ukazuje, jaké místo v životě a vzdělání mnichů 
hrála literatura, především Písmo svaté a díla cír-
kevních otců, ale i literatura světská, jaké bylo mís-
to a pojetí studia a jak se monastická kultura proje-
vovala v liturgii. Z francouzštiny přeložila Markéta 
Štěpánková.

brož., 272 str., 345 Kč

Křížová cesta. Rozjímání sepsané učitelem 
duší a služebníkem Božím
Hluboké mystické rozjímání neznámého autora nás 
přivádí na cestu, na níž se učíme umírat lži a zno-
vu vstávat v pravdě, pravdě o Bohu a o nás samých. 
Z angličtiny přeložila Bernadeta Prášková OP.

sešit, 52 str., 79 Kč

Z nabídky nakladatelství Krystal OP
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David Vopřada:
Svatý Augustin. Postní promluvy
Promluvy hipponského biskupa svatého Augusti-
na (354–430) spadající do postního období. Vedle 
postních promluv jsou zde zařazeny promluvy ke 
kandidátům křtu a promluvy na památku utrpení 
Páně, jež byly předneseny během velkopátečních 
obřadů. Augustin v promluvách vysvětluje smysl 
a charakter postní doby, zdůrazňuje její slavnost-
nost a její primární zaměření na prohloubení víry 
a upevnění vztahu s Bohem. Úvodní studie a ko-
mentář David Vopřada. Překlad z latiny Pavel Ko-
ronthály a David Vopřada.

váz., 219 str., 285 Kč

Salve 4/2022 – svatost
Cílem tohoto čísla je prohloubit chápání svatosti 
jako něčeho, co se zcela zásadně a hluboce týká kaž-
dého člověka. Jednotlivé texty předkládají biblický 
a patristický pohled na svatost a její karikatury, 
představují svatost ve světle učení o Nejsvětější Tro-
jici, rozebírají vztah svatosti a liturgie, především 
eucharistie, a zabývají se také svatostí církve. Vedle 
obecnějších, naukových textů nabízí číslo i konkrét-
ní živou zkušenost, ať již prostřednictvím osobních 
svědectví věřících, v rozhovoru se známým salesiá-
nem Ladislavem Heryánem, či skrze nahlédnutí do 
života konkrétního církevního společenství České 
kongregace sester dominikánek.

brož., 200 str., 130 Kč

Salve 1/2023 – důvěra
Číslo nabízí detailnější a komplexnější pohled na 
fenomén důvěry, snaží se popsat především ty její 
aspekty, které jasněji promlouvají k naší současnos-
ti a jejím problémům. Vyjde v průběhu dubna.

brož., 176 str., 130 Kč

https://krystal.op.cz
facebook.com/KrystalOp
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Nenechte si ujít:

• Jarní setkání stálého studia (téma Irenej z Lyonu jako první systematický teolog 
křesťanské tradice): 22. 4. 2023 od 9:15 v Olomouci

   přihlášky fr. Irenej Šiklar OP (irenej@op.cz)

• Poutní mše sv. ke sv. Vojtěchovi v Ústí n/L: 26. 4. 2023 od 18:00

• Setkání formátorů LSsD 2023: 5.–8. 5. 2023 Poličany ׀ http://laici.op.cz/

• Pietní vzpomínka na P. Aleše Václava Bouze OP: 8. 5. 2023 od 9:30 v Třeboni

• Letní škola Tomáše Akvinského: 30. 7. – 4. 8. 2023 v Tuchoměřicích 
   https://krystal.op.cz/letni-skola-tomase-akvinskeho/

• Setkání dominikánské rodiny (téma Ukrajina): 14. 10. 2023 v Praze

• O Třech ve třech. Podcast o víře a životě z ní ׀ https://op.cz/o3v3/

• Dominikánská 8 ׀ https://dominikanska8.cz/

• Knižní salóny nakladatelství Krystal OP ׀ https://krystal.op.cz/knizni-salon-2/



30. 7.–4. 8. 2023
Tuchoměřice

přihlášení a více informací na 
www.krystal.op.cz
lsta@op.cz

T R O J I C E

společné studium nauky
a textů svatého Tomáše 
zaměřených na téma 
Trojice a hledání 
jejich významu 
pro duchovní
i praktický
život

Pořádá Česká dominikánská provincie
a nakladatelství Krystal OP

2 0 2 3
700 let od kanonizace

2 0 2 4
750 let od úmrtí

2 0 2 5
800 let od narození
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List magistra řádu k jubileu

Je naše slavení doxologií?

K čemu jsme posláni? Homilie polského provinciála

Vzpomínka na P. Aleše Václava Bouze OP

Zprávy z dominikánské rodiny

Stát se ženichem Pravdy. Z listu svaté Kateřiny Sienské

Krystal OP: 30 let – 300 dobrých knih
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